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تازهها
برومنددرپیتشکیلشورایسیاستگذاری

سینمایکودکونوجوان:
امیدوارم این جمع کمتر حرف بزند

مرضیه برومن��د که به تازگی به عنوان یکی از 
اعضای شورای سیاستگذاری سینمای کودک و 
نوجوان انتخاب شده اس��ت ، ابراز امیدواری کرد  
جم��ع حاضر در این ش��ورا کمتر ح��رف بزند و 
بتواند بیشتر عمل کند. به گزارش  ایسنا،  برومند 
اضافه کرد: در حال حاضر هیچ جلس��ه ای برای 
این شورا تشکیل نشده است. دوستان موضوع را 
به صورت تلفنی مطرح کردند و من هم وقتی از 
ترکیب دیگر اعضای شورا با خبر شدم ، پذیرفتم 
عضو ش��ورا ش��وم، چرا که جمع خوبی اس��ت و 
امیدوارم بتوانیم فعالیت های مفیدی انجام دهیم. 
ش��وراهای سیاس��تگذاری گاه به جای باز کردن 
راه ، آن را می بندن��د و این خط��ر وجود دارد که 
بدون عمل ک��ردن،  فقط درگیر حرف بش��وند. 
کارگردان »ش��هر موش ها2« ابراز امیدواری کرد 
این ش��ورا توانایی لازم را داشته باشد تا تغییرات 
مفیدی در ساختار قبلی سینمای کودک ایجاد 
کند. او توضیح داد: عادت کرده ایم یکسری مسائل 
فرهنگی به طور ع��ادی رخ بدهد. ب��دون اینکه 
نسبت به گذشته تغییری داشته باشد و اینگونه 
است که سال هاست عادت کرده ایم دو ماه مانده 
به جشنواره فیلم کودک و نوجوان اصفهان ، چند 
فیلم به جشنواره برسانیم بدون اینکه نتیجه ای 
عایدمان شود. او تاکید کرد: بهترین کاری که این 
ش��ورا می تواند انجام دهد ، فراهم کردن زمینه و 

کمک برای تولید فیلم کودک و نوجوان است. 

پخش بخش هایی از فیلم 
»محمد )ص(« از تلویزیون

مدی��ر ش��بکه ق��رآن از گفت وگو ب��ا مجید 
مجیدی برای پخش بخش هایی از فیلم سینمایی 
محمد)ص( در نوروز ۹۴ از این شبکه خبر داد. به 
گزارش مهر، نشست خبری معرفی ویژه برنامه های 
نوروزی تلویزیون دیروز شنبه 2۳ اسفند با حضور 
مدیران شبکه های سیما از جمله محمد احسانی 
مدیر شبکه یک، محمدرضا جعفری جلوه مدیر 
شبکه دو، غلامرضا میرحسینی مدیر شبکه سه، 
حسین س��اری مدیر مرکز پویانمایی صبا، بهرام 
محمدی نیا مدیر شبکه قرآن، امیر تاجیک مدیر 
شبکه مس��تند، تقی رس��تم وندی مدیر شبکه 
۴ و آبتین مهدی پور مدیر ش��بکه س��لامت در 
آمفی تئاتر سیما برگزار ش��د. بهرام محمدی نیا، 
مدیر شبکه قرآن در ابتدای این نشست با اشاره 
به فیلم محمد)ص( ساخته مجید مجیدی بیان 
کرد: ما گفت وگویی با مجید مجیدی داشته ایم 
 و بخش هایی از فیلم س��ینمایی محمد)ص( در 
ویژه برنامه س��ال تحویل ش��بکه ق��رآن پخش 
می ش��ود. همچنین در این نشس��ت محمدرضا 
جعفری جلوه، مدیر شبکه دو درباره پخش سریال 
»کلاه قرم��زی« عنوان کرد: این مجموعه بعد از 
شهادت حضرت زهرا )س( هر شب ساعت 2۱ و 
همچنین برنامه »عمو پورنگ« نیز در این ایام هر 

روز ساعت ۱۶:۳۰ روی آنتن می رود.

»آن دو ساعت« با موضوع زندگی 
امام خمینی)ره( آماده نمایش شد

مسعود ردایی، تهیه کننده »آن دو ساعت« از 
پایان ساخت و تولید این مستند سینمایی خبر 
داد و گف��ت: در حال حاضر س��اخت این فیلم به 
پایان رس��یده و برای پخش و نمای��ش آن اقدام 
می کنیم. به گزارش تسنیم، وی افزود: درخواست 
صدور پروانه نمایش فیلم »آن دو ساعت« از سوی 
ما ارائه شده و بزودی از سوی وزارت ارشاد مجوز 
آن را دریافت می کنیم. ردایی درباره داستان این 
 فیلم گفت: در خلاصه این مس��تند س��ینمایی 
٧5 دقیق��ه ای آمده اس��ت: »آن دو س��اعت« به 
واکاوی ناگفته های حوادث پرشور و التهاب ورود 
حض��رت امام خمین��ی )ره( به میهن اس��لامی 
می پردازد. تهیه کنندگی این مستند سینمایی بر 
عهده مسعود ردایی، مجری طرح احسان رجبی 

و کارگردان آن مهرداد غفارزاده است. 

مارتین اسکورسیزی زندگی مایک 
تایسون را جلوی دوربین می برد

جیمی فاکس، بازیگر برنده اس��کار اعلام کرد 
در نقش مایک تایس��ون جل��وی دوربین مارتین 
اسکورس��یزی می رود. به گ��زارش مهر به نقل از 
گاردی��ن، به گفته جیمی فاکس، کارگردان »گاو 
خشمگین« بار دیگر یک فیلم با تمرکز بر بوکس 
می سازد. جیمی فاکس در یک مصاحبه رادیویی 
آشکار کرد که در فیلم بعدی اش در نقش مایک 
تایسون به کارگردانی مارتین اسکورسیزی ظاهر 
می ش��ود. هر چند هنوز اعلامیه رسمی ساخته 
شدن این فیلم منتشر نشده اما گفته شده ترنس 
وینتر نویس��نده فیلمنامه این فیلم خواهد بود و 
ریک یورن مدیر فاک��س کار تهیه آن را برعهده 

خواهد داشت. 

فیلم »محمد )ص(« 
گزینه اصلی اکران عید فطر

فیلم س��ینمایی »محمد )ص(« تازه ترین اثر 
مجید مجیدی که تحسین بسیاری از علاقه مندان 
را برانگیخت، به احتمال فراوان عید فطر سال ۹۴ 
اکران می شود. به گزارش فارس، تازه ترین ساخته 
مجید مجیدی به جای اکران دوم نوروز، عید فطر 
در س��ینماهای کشور اکران می ش��ود. در خبرها 
آمده بود قرار اس��ت در اکران دوم نوروز این فیلم 
بر پرده سینماها بیاید اما برای اینکه فیلم با کیفیت 
مطلوب نمایش داده شود باید سینماها تجهیز به 
امکان نمایش D سینما شوند. به همین دلیل دفتر 
پخش فیلم »نور تابان« باید برای نمایش مناسب 
این اثر ارزنده سینمایی فرصت کافی داشته باشد 
تا بتواند در سینماهای مجهز به سیستم D سینما 
فیلم را نمایش دهد. فیلم سینمایی »محمد )ص(« 
در جش��نواره فیلم فجر رونمایی شد که با اقبال 
مواجه ش��د. در این فیلم ش��اهد وقایعی هستیم 
که پیش از تولد پیامبر اس��لام را در بر می گیرد؛ 
لشکرکشی ابرهه به مکه و حمله پرندگان به سپاه 
او یکی از بخش های فیلم است. سیر روایت فیلم 
س��پس به دوران جاهلی��ت و هنگام تولد آخرین 
پیامبر خدا حضرت محمد )ص( می رسد و در ۱2 
سالگی ایشان در اولین سفر به همراه عمویشان، 
ابوطالب، به ش��ام پس از رسیدن به صومعه بحیرا 
به پایان می رسد. جلوه های تصویری مورد نیاز برای 
بازس��ازی آن دوران فراتر از استاندارد های موجود 
در س��ینمای ایران بود از این جهت مراحل فنی 
فیلم در آلمان س��پری شد و مجیدی تلاش کرد 
تا از کارشناسان ایرانی و خارجی در ساخت فیلم 

بهره ببرد. 

 کدام مستند های نوروز ۹۴ 
از شبکه ۴ پخش می شود؟

ش��بکه ۴ س��یما ب��رای ن��وروز ۹۴ پخ��ش 
۱۴ مس��تند برت��ر جه��ان را در نظ��ر گرفت��ه 
»ماناکامان��ا«  مه��ر،  گ��زارش  ب��ه   اس��ت. 
محصول سال 2۰۰۹ است. مستندی که دپارتمان 
قوم شناسی دانشگاه  هاروارد آن را تهیه کرده است. 
»مردی پش��ت پوس��تر« محصول س��ال 2۰۱۳ 
اس��ت. درو اس��تروزان یکی از شناخته شده ترین 
و مهم ترین طراحان پوس��تر فیلم های سینمایی 
اس��ت. این مس��تند پرتره به بررسی سیر زندگی 
 و فعالی��ت هنری ای��ن طراج مش��هور می پردازد. 
مستند »پسر اینترنت« یکی از مهم ترین مستند های 
امس��ال است. مستند »استقامت« در سال 2۰۰۰ 
تولید شد. ارنست ش��کلتون و گروه اکتشافی اش 
اولین گروهی بودند که در س��ال های ابتدایی قرن 
بیستم برای اولین بار پا به قطب جنوب نهادند.»یک 
عذرخواهی به فیل ها«؛ مستندی با موضوع حقوق 
حیوانات و افرادی که زندگی ش��ان را وقف خدمت 
 ب��ه حیوانات کرده اند. »آلمان از بالا« به کارگردانی

ژان��ری  ب��ا  س��ال 2۰۱2  در   Petra Höfer 
طبیعت گرا تولید شد.»کودک برای پول« مستندی 
درباره  یک رسوایی عظیم در سیستم قضایی ایالت 
پنسیلوانیای آمریکا است. »روی دیگر قلب سفید« 
 در ژانر اجتماعی � خانوادگی کارگردانی شده است. 
»پرنده ها راه می روند« داس��تانی تاثیرگذار از یک 
کودک فراری در کراچی پاکس��تان اس��ت که در 
نهایت به آغوش خانواده اش بازمی گردد. »نورهای 
ش��مال« در س��ال 2۰۰۸ در حوزه قوم شناس��ی 
کارگردانی ش��ده است. س��رگی لوزنیتسا یکی از 
نام های تازه مطرح شده در سینمای معاصر است. در 
مستند »پنجره روح« کارگردان به سراغ ۱۹ فردی 
می رود که دارای اختلاف بینایی هستند. »اکنون 
بال ه��ا روی صحنه جهانی« ب��ه زمانی می پردازد 
که س��م مندز کارگردان ش��هیر س��ینما و کوین 
اسپیسی بازیگر مطرح قصد دارند تا تئاتر باشکوهی 
از نمایشنامه  ریچارد س��وم اثر ویلیام شکسپیر را 
روی صحنه ببرند. »طرحی برای صلح« داس��تانی 
بازگونشده در ورای تاریخ را روایت می کند و مستند 
»اتاق انتظار« که در یکی از بیمارستان های اوکلند 
ساخته شده است چالش، رنج و درگیری بیماران 
بدون بیمه در سیستم درمانی آمریکا را به تصویر 

می کشد.

آخرین اخبار »داستان اسباب بازی۴«
بع��د از اعلام رس��می س��اخت »داس��تان 
اس��باب بازی ۴« خبر خاصی درباره این پروژه 
ش��نیده نمی ش��د تا اینکه با خبر شدیم جان 
لس��تر در کارگردانی این فیلم تنها نخواهد بود  
و جاش کول��ی در این انیمیش��ن با او همکاری 
خواهد ک��رد. به گزارش تس��نیم، پیش از این 
اعلام ش��ده بود جان لس��تر کارگردان و مدیر 
صاحبنام کمپانی پیکسار کارگردانی »داستان 
اس��باب بازی ۴« را ب��ر عهده خواهد داش��ت.  
»داستان اسباب بازی ۴« ۱۶ ژوئن 2۰۱٧ اکران 
خواهد ش��د. داس��تان این انیمیشن قرار است 
تفاوت زیادی با س��ه گانه قبل از خودش داشته 

باشد و بیشتر محور کمدی رمانتیک دارد.

مرتضیاسماعیلدوس�ت:بازتاب اسیدپاش��ی های 
اصفهان در صدر اخبار حوادث امس��ال بوده است و 
جدای از بازتاب اجتماعی این مس��اله، آنچه در این 
میان به سطر رخداد فوق تبدیل شد، سبقت حواشی 
بر اصل مطلب بود. دامن زدن به بحران اسیدپاش��ی 
و به چالش بردن حکم الهی قصاص توس��ط برخی 
رسانه ها مهم ترین خط سیر روایتی بود که روزهایی 
متم��ادی اذه��ان جامعه را مش��وش می س��اخت. 
مستند »چشم در برابر چش��م« بر این اساس تولد 
یافت و حال به بهانه اکران های دانشگاهی این اثر با 
سیدمحمدعلی صدری نیا، کارگردان و محمدحسین 
رضوی، تهیه کننده آن همصحبت ش��دم تا از پشت 

پرده اتفاقات رخ داده سخن بگوییم. 
آقایصدرینیا!درابتدابرایآشناییبیشتر،کمی

ازسوابقفیلمسازیخودبگویید.
صدرینیا: اولین مس��تندی که 2 س��ال پیش به 
شکلی حرفه ای ساختم، درباره مساله ای اجتماعی 
ب��ا نام بحران خاموش بود که ب��ه حوزه کودکان و 
شرایط مهدکودک ها می پرداخت. امسال هم مستند 
گام نهایی را با موضوع مذاکرات هس��ته ای داشتم 
که در جش��نواره عمار، فانوس گرفت. فیلمی هم 
در باره شرایط پیش آمده در زلزله آذربایجان با نام 
عین واقعیت داشتم که به دنبال رسیدن به حقیقت 

ماجرا بود. 
چگونهبهفکرساختمستندچشمدربرابرچشم

افتادید؟
صدرینی�ا: پیش��نهاد تولید مس��تندی براس��اس 
اسیدپاشی توس��ط آقای رضوی شکل گرفت و ایده 
اولیه آن درباره مسائل پش��ت پرده این جریان بود. 
در اسیدپاش��ی انجام شده، تنها بعد اجتماعی مساله 
مطرح نبود و ابعاد سیاسی و هیاهوی رسانه ها در آن 
ش��رایط، بیشتر بازتاب یافت. ما به دنبال تبعات این 
مساله بودیم و اینکه چگونه رسانه ها در برابر موضوعی 

انسانی، پرداختی غیرواقعی و جریان ساز داشتند.
رضوی: ما از اوایل آذرماه ۹۳ و در همان روزهای اوج 
جنجال ها کار تولید را با سرعت انجام دادیم. ما حس 
کردیم که فضای اسیدپاشی اصفهان دارد به سمت 
یک فتنه جدید پیش می رود و رس��انه های داخلی 
و خارجی درصدد آن بودند که مس��اله را به س��مت 
جریان خاصی سوق دهند. این بحران چنان بود که 
ما در ابتدا قصد داشتیم نام فیلم را فتنه سیاه بنامیم. 
این رس��انه ها حاضر بودند که تبعات انسانی مساله 
اسیدپاش��ی را نادیده گرفته و به سوی نتیجه گیری 

سیاسی بروند. 
دراینمستندبانگاهیدیگربهجریاناسیدپاشی
پرداختیدوکمترب�هبعداجتماعیاینماجراتوجه

داشتید،دلیلاینامرچهبودهاست؟
صدرینیا:ما بنا داش��تیم که کار را با س��رعت و در 
همان ایام تولید کرده و به تماش��ای مردم برسانیم. 
به همین منظور در آن زمان جلس��اتی شکل گرفت 
و ابعاد مساله مطرح شد و پس از بررسی نکات مورد 
نظر، برنامه ریزی کردیم که باید به سمت چه ابعادی 

از قضیه برویم.
محدودی�تخاصیبرایاجراییک�ردنایدههای

خودهمداشتید؟
صدرینیا: ما در ابتدا ۳ فیلمنامه متفاوت و براساس 
زاویه های مختلف تهیه کردیم. حتی یکی از طرح ها 
حض��ور در اصفهان و پیگیری نزدی��ک وقایع بود و 
دیگری مس��اله کنکاش مساله از طریق گفت وگو با 
مسؤولان امر بود. ما محدودیت هایی به لحاظ زمانی 
و مسائل امنیتی در آن شرایط خاص داشتیم که به 
دلیل فضای رخ داده  نمی توانس��تیم به همه شرایط 
بپردازیم. ما سعی کردیم از مسیر دیگری به مسائل 
پشت پرده این اتفاق اشاره کنیم. ضمن اینکه بررسی 
معضل اسیدپاشی اصلا تک بعدی نیست و باید ابعاد 
مختلف��ی را در نظ��ر گرفت؛ مثلا توج��ه به عناصر 
س��بک زندگی جدیدمان و ریش��ه های خشونت در 
جامعه کاملا ضروری است و همه این مسائل نیاز به 
تحقیق بسیار جدی و طولانی مدت دارد. ما در مستند 
»چشم در برابر چش��م« خواستیم روایتی از مساله 
اسیدپاش��ی های اصفهان و بستر این اتفاق را داشته 
باش��یم. ما در این فیلم نشان می دهیم که چگونه از 
بستر اتفاقی اجتماعی، جریانی سیاسی رشد می کند.

رضوی: در آن شرایط حساسیت های خاص سیاسی 
به خاطر تبلیغات ناصحیح رسانه های خارجی و برخی 
رس��انه های داخلی پیش آمده ب��ود و خود ما هم به 
خاطر آن شرایط سعی کردیم کمی محتاط تر حرکت 
کنیم چرا که فکر کردیم شاید حضور یک دوربین هم 
با توجه به فضای پیش آمده موجب کندی رسیدگی 

قانونی به ماجرا شود.
یعنینمیخواستیدبهفضایپیشآمدهدامنبزنید.

رضوی: بل��ه! ما نمی خواس��تیم وارد فضای ملتهب 
رسانه ها ش��ویم. ما می دانستیم که مسؤولان در آن 
مس��اله درگیر هس��تند و ما هم در ش��رایط خاص 
پیش آمده نمی توانس��تیم به لحاظ انسانی در جمع 
آس��یب دیدگان حضور یابیم چرا که می دانس��تیم 
ای��ن خانواده ها به لحاظ روح��ی و روانی نمی توانند 

پاسخگوی ما باشند و شرایط سختی را می گذرانند.
صدرینیا: این را هم اضافه کنم که حتی ما علاقه مند 
بودیم به سمت مسؤولان انتظامی و قضایی برویم و 
از آنها س��والاتی در این باره داشته باشیم و از پروسه 

اسیدپاش��ی باخبر شویم اما با توجه به حساسیت ها 
و شرایط سخت پیش آمده، نمی توانستیم به راحتی با 

مسؤولان مواجه شویم.
پرداختبهمس�ائلاسیدپاش�یوتبعاترخداده
دراینبارهکمتردرسینمایماجریانداشتهاست.
شمادراینفیلمسعیکردیدبهجریانهایمسموم
رسانهایدراینشرایطبپردازید.چگونهبهاینروایت

درپرداخترسیدید؟
صدرینیا:یکی از مسائل این بود که به دور از شرایط 
رخ داده، برویم و به آسیب شناسی جریان اسیدپاشی 
بپردازی��م. این ش��رایط نیاز به اطلاعاتی وس��یع و 
تحقیقاتی گسترده داشت. از طرفی این مساله نیاز به 
شرایط زمان بری داشت. به نظرم خیلی از رسانه ها و 
حتی مسؤولان سابق کشور از موضوع اسیدپاشی های 
اصفهان به نوعی سوءاس��تفاده به نفع خود و جریان 
سیاسی شان کردند. آنها به ماجرا از عینکی سیاسی 
نگاه و فضای کش��ور را ملتهب کردند. لذا به نظرمان 
رسید که برویم و بررسی کنیم که چرا این نگاه شکل 

می گیرد؟
درآنشرایطسوءاس�تفادههایسیاسی،موجب
تش�ویشاذهانعمومیوالتهابامنیتیدرجامعه
ش�دهبودوحت�یمطالبیدروغینمبن�یبرانجام
اسیدپاشیدرشهرهاییمانندمشهدبهمیانآمد!

چگونهاینجریانراتحلیلمیکنید؟
رضوی: به نظر ما اینکه رسانه های خارجی بخواهند از 
این فضا درصدد ارائه تصویری سیاسی برآیند، نیاز به 
کنکاش ندارد، چرا که با توجه به پیشینه شناخته شده 
آنها، انتظاری کمت��ر از این نمی رود! اما دلیل اینکه 
نشریات و رسانه های داخلی هم به این مساله دامن 
بزنند، خود جای سوال داشت! ما در این سال ها دیده 
بودیم که رس��انه های خارجی با نگاهی کینه توزانه 
حتی از اتفاقات ورزشی ما هم سوءاستفاده سیاسی 
کرده اند، اما نوع پرداخت رسانه های داخلی در مساله 

اسیدپاش��ی اصفهان ب��رای ما 
همراه با پرس��ش بود و اینگونه 
بود که به س��مت ساخت فیلم 
»چشم در برابر چشم« رفتیم. 
این رس��انه ها با توجه به فضای 
رسانه ای در داخل کشور، همان 
برنامه های مشخص رسانه های 
خارج��ی را در این حادثه تکرار 
کردند و فاصله میان رسانه های 

داخلی و خارجی در این جریان چنان نزدیک بود که 
نگاه و زاویه برخوردی مش��ترک برایشان پیش آمد. 
حتی رسانه های داخلی، این خط فکری دروغین را در 
پیش گرفتند که پشت مساله اسیدپاشی، انگیزه های 
مذهبی وجود دارد! از عجایب ماجرا در این مس��اله 

پیشگامی رسانه های داخلی بود.
صدرینیا:ما جدای از رس��انه های داخلی و خارجی، 
حت��ی می دیدیم که برخی مس��ؤولان ه��م بدون 
شناخت، به این شبهه دامن می زنند. ببینید که آتش 
رخ داده چگونه توسط رسانه ها روشن شده و توسط 
برخی مسؤولان ش��عله ور شد. در مراسم رونمایی از 
فیلم، ش��خصی سوال کرد که چرا شما درصدد ارائه 
پاس��خ به ش��بهه ها نبودید؟ ما در جواب گفتیم که 
نیازی به این کار نمی بینیم، چرا که این مساله چنان 
روشن است که نیازی به توجیه نیست. ما معتقدیم 
آنهایی باید بیایند پاس��خ بدهند که این شبهات را 
بی سند در جامعه ایجاد کردند؛ آنها باید پاسخ بدهند 
که چرا و با چه سندی به سمت اتهام افکنی نسبت به 
قشر مسلمان انقلابی رفتند و حادثه اسیدپاشی را به 

مسائل مذهبی گره زدند؟
رضوی: آن رسانه های دروغ پرداز نتوانستند هیچ گونه 
س��ندی از این مس��اله ارائه کنند و بدون آگاهی به 
اطلاع رسانی پرداختند. آنچه مسلم است، هیچ انگیزه 
مذهبی در پشت قضیه اسیدپاشی وجود نداشت. اگر 
چنین س��ندی وجود داشت، می توانستیم به سمت 
صح��ت یا عدم صحت آن برویم ام��ا در این جریان 
هیچ س��ند و مدرکی وجود نداشت. اگر بخواهیم به 
سمت تحلیل سیاسی برویم، می توانیم به این مطلب 
برس��یم که در زمانی که مجل��س دارد لایحه امر به 
معروف و نهی از منکر را بررسی می کند، این جریان 
راه می افتد تا آن لایحه رای نیاورد! خیلی از رسانه ها 
عادت کرده اند برای کسب پیروزی جناح خود، همه 
چیز را نادیده بگیرند و همه چیز را با عینک سیاسی 
ببینند. ما نباید ماجراها را به هم گره بزنیم، چرا که 
دود این مس��ائل به چش��م همه می رود. این مساله 

خیلی ناجوانمردانه اس��ت که رسانه ای برای مطرح 
کردن خود، دختران جامعه را فنا کند، یعنی با مساله 
اجتماعی چنان برخورد کند که آن معضل حل نشده 
و س��پس اتفاقات مشابهی برای دیگران رخ دهد. در 
مساله اسیدپاشی، شرایط ترس برای بسیاری از  مردم 
پیش آمده بود، حتی دوستان تعریف می کردند که 
خیلی از بانوان اصفهانی پ��س از آن واقعه، هراس از 
حضور در جامعه داشتند و مقصر این مساله، همین 
رس��انه های دروغ پ��رداز بودند که این فض��ا را ایجاد 
کردند. ما اگر بن��ا را بر منطق این اخبار بگذاریم، با 
روش های بی برنامه ای مواجه می ش��ویم یکی اینکه 
خود این رس��انه ها اطلاع��ی از اصل قضایا ندارند اما 
در رسانه هایی که بازتاب گسترده ای می تواند داشته 
باشد، به خبرسازی می پردازند. ما تا وقتی با برچسب 
سیاس��ی بخواهیم با مسائل برخورد کنیم، باز هم با 
شرایطی مانند اصفهان برخورد خواهیم کرد. همانطور 
که فرمودید، شایعات بس��یاری پیرامون این مساله 
بود و اعلام کردند که اسیدپاش��ی در ش��هر مشهد 
هم پیش آمده است، در صورتی که با بررسی بیشتر 
پی بردیم که چنین مس��اله ای رخ نداده و تنها یک 
حادثه اسیدپاشی در سال ۹۰ در این شهر داشته ایم. 
متاسفانه اسیدپاشی چنان مانند یک ویروس خبری 
مطرح ش��د که انگار این حادثه از تهران به اصفهان 
و مشهد و دیگر ش��هرها رفته و قرار است به عنوان 
مس��اله ای ملی درآید. یعنی از یک حادثه به سمت 
فضایی ناامن در س��طح کش��ور رس��یدند و نگاهی 

دروغین را در جامعه بسط دادند.
درفیل�مچش�مدربرابرچش�مس�عیکردیداز
نگاهینزدیکبهکنکاشدربارهآگاهیرس�انههای
جریانس�ازبپردازید.دربارهنحوهساختاینفیلم

بگویید.
صدرینیا:برخی رس��انه های داخلی که ما در فیلم 
خ��ود به آنها اش��اره داش��تیم درص��دد بزرگنمایی 
حادث��ه ای در جهت ب��رآوردن 
امیال سیاس��ی خود بودند و از 
این جریان بهره برداری سیاسی 
کردند. تا زمانی که این رسانه ها 
بخواهند از شرایط سوءاستفاده 
کنند، ب��ه همی��ن بی اخلاقی 
رسانه ها خواهیم رسید. باید با 
پدیده های اجتماعی به شکلی 
مناس��ب و از دریچ��ه خ��ود 
پرداخته ش��ود، نه با تعبیری دروغی��ن و در جهت 
مقاصد سیاس��ی.  جز تصاویری که در گذشته و روز 
قصاص خانم آمنه بهرامی از طریق آرش��یو شخصی 
ایشان تهیه شد، مابقی تصاویر توسط ما فیلمبرداری 
شد. به هر حال در زمان انجام قصاص، خانم بهرامی 
مجبور ش��دند که با خود دوربین ببرند تا اگر مساله 
ناگواری پیش آم��د، از آن فیلمبرداری کنند. ما در 
فیلمی که از نمایشگاه مطبوعات تهیه کردیم، سعی 
کردیم به سراغ سرویس های اجتماعی رسانه ها برویم 
و در فضای��ی واقعی از آنها بخواهیم که نظر حقیقی 
خود را بدون واس��طه ارائه دهند. خیل��ی از دبیران 
اجتماعی رس��انه هایی که خودشان به این شایعات 
دامن زده بودند اعتقادی به واقعی بودن ادعایش��ان 
نداشتند و این را به طور علنی اعلام می کردند. لذا ما 
در این مستند سعی کردیم به شکلی بی پرده درصدد 

کنکاش حقیقت ماجرا برویم.
تاکنونچهنوعبازتابیازرس�انههاییادشدهرخ

دادهاست؟
رض�وی: فعلا با توجه به آغاز اکران ها نظری از طرف 
مقابل شنیده نش��ده است. البته به نظرم هنوز آنها، 
فیلم چشم در برابر چشم را ندیده اند. حتی از طرف 
سفیر فیلم از مدیران این رسانه ها برای تماشای فیلم 
دعوت رسمی به عمل آمد و تقریبا هیچ کدام حضور 

نیافتند.
استقبالمردمیازفیلمچشمدربرابرچشمچگونه

بودهاست؟
صدرینیا: در رونمایی فیلم چش��م در برابر چشم و 
در چند اکرانی که تا به حال داش��تیم، خوشبختانه 
با اس��تقبال خیل��ی خوبی مواجه ش��دیم. در اکران 
شهرس��تان ها ما توفیق حضور نداشتیم اما شرایط 
مناسبی از استقبال مردمی به ما گزارش شده است. 
دانشجویان از این کار استقبال بالایی کردند و هنوز 

دعوت های بسیاری در سراسر کشور داریم.
رضوی: از این جهت که روحیه مکاشفه گری در مردم 
وجود دارد، واقعا جای تحسین است که دوست دارند 

از مس��ائل پشت پرده آگاه ش��وند. ما در همان یک 
هفته اول پس از رونمایی فیلم، شاهد ثبت نام بیش 
از 5۰ دانشگاه و مراکز برای اکران این اثر بودیم. این 
مس��اله کم سابقه بوده و این نشانه توجه مخاطب به 
شنیدن حقیقت است. ما خیلی دوست داشتیم که 
در همان شرایط رخ داده برای اسیدپاشی، فیلم را از 
طریق شبکه های سیما پخش کنیم یا آن را به اکران 
عموم��ی درآوریم. چون به نظر ما مخاطب ایرانی در 
برابر فرافکنی رسانه ها، این کمبود را احساس می کرد، 
اما ش��رایط خاصی در آن زمان حاکم بود و به راحتی 
نمی توانستیم به پخش این فیلم بپردازیم. به هرحال 
رس��انه هم در بیان برخی مسائل محدودیت داشت. 
ما در جایگاه سیاستگذاری صدا و سیما نیستیم اما 
به نظر ما پرداخت به این مس��اله در برابر رسانه های 

دروغ پرداز، می توانست مفید باشد. 
صدرینیا: متاسفانه رسانه های جمعی ما در اینگونه 
اتفاقات معمولا ی��ک قدم عقب تر حرکت می کنند. 
حاشیه های بسیاری برای این مساله پیش آمده بود 
و صدا و س��یما به بازتاب این وقایع می پرداخت. در 
مس��ائل رخ داده، هر چه میزان اهمیت و درصد ابهام 
بیشتر باشد، بیش��تر منتج به شکل گیری شایعات 
می ش��ود. ما در این فیلم به دنبال کاستن از ابهامات 
ماجرا بودیم تا جلوی شایعات گرفته شود. تا به حال 
شرایط پخش مستند از صدا و سیما پیش نیامده و 

امیدواریم در آینده این اتفاق رخ دهد. 
تاکن�ونم�واردبس�یاریازعدماج�رایقصاص
اسیدپاش�یپیشآمدهاس�تکهآخری�نموردآن
دربارهعاملاسیدپاش�یداوودروشناییبودهاست.
بهنظرتانباتوجهبهابعادپزش�کیودینیایننوع
قصاص،چهاقداماتیبایدتوسطمسؤولانامرانجام

شود؟
رضوی: پیش زمینه کارشناسی برای این مساله باید 
وجود داش��ته باشد و متخصصان طب و روانشناسی 
بای��د نظر دهن��د و تعیین ح��د را از طریق علمی و 
براس��اس نظریه شریعت مش��خص کنند. این یک 
پیش زمینه اس��ت برای رسیدن به این مساله و باید 
به نوعی مساله انجام قصاص اسیدپاشی در کشور حل 
ش��ود، چرا که اگر قصاص اجرا نش��ود به ترویج این 
جریان ناگوار دامن می زند. مساله قصاص در این باره 

بسیار مهم است و شرایط جرائم را تغییر می دهد. 
راویمستندش�ماآمنهبهرامیبودهاست.باچه
نگاه�یجری�انرخدادهدراصفه�انرازنجی�رهای
ازاتفاق�اتپیشآم�دهدرپیعدمقصاصایش�ان

میدانید؟
صدرینی�ا: مساله اصلی روایت ما مربوط به اصفهان 
اس��ت اما پ��ی بردیم که باید ب��رای پرداخت به این 
مس��اله به جریان پیش آمده برای خانم آمنه بهرامی 
بپردازیم چرا که ایشان برای اولین بار حکم قصاص 
اسیدپاشی در کشور را به دست آورده و می توانست 
از طریق قانونی آن را اجرا کند. ببینید! برای ایش��ان 
چه شرایطی پیش آوردند که منصرف شد؛ از جریان 
نهادهای بشردوستانه تا فش��ار رسانه های داخلی و 
خارجی که باعث ش��د حکم الهی قص��اص در برابر 

مجرم این حادثه عملی نشود.
رضوی:حتی ایشان از طرف این سازمان ها برای انجام 
دادن این حکم تهدید شدند. باید رسانه ها در همان 
زمان کارشناس��ی می کردند ک��ه در صورت قصاص 
مجرم حادث��ه خانم بهرامی، آیا حوادث بعدی پیش 
می آمد؟ اما رس��انه های ما به همان دلایل بیان شده 
یا به شکلی احساسی با جریان قصاص برخورد کردند 
و ماجرا را به سمت بخشش کشاندند. خانم بهرامی 
هم اش��اره داشتند که در بازه زمانی گرفتن حکم تا 
بخشش، هیچ گونه گزارش اسیدپاشی به دست نیامده 
بود چرا که به هر حال اجرای قصاص می تواند ترسی 
را در وجود انجام دهنده این مساله ایجاد کند و آمار 
جنایت را ک��م می کند. در این باره باید مس��ؤولان 
دش��واری های ماجرا را از هر لح��اظ حل کنند و به 
اجرای حکم قصاص اسیدپاشی دست بزنند. متاسفانه 
با عدم اجرای حکم خانم بهرامی، شیب تندی از انجام 

اسیدپاشی در جامعه رخ داد.
درص�ددس�اختدامنهه�ایدیگ�ریازموضوع

اسیدپاشیهستید؟
صدرینیا: حوزه مسائل اجتماعی همیشه دغدغه ما 
و گروه س��ازنده بوده است. الان همه تلاش ما دیده 
شدن فیلم چش��م در برابر چشم است اما اگر روزی 
بخواهیم موضوع را ادامه بدهیم، نیاز به فضایی آرام 
است تا آسیب شناسی کنیم و به شرایط پیش آمده 
درباره خشونت در جامعه بپردازیم. چند طرح را داریم 
اما رسیدن به موضوع ساخته شده نیاز به همفکری و 

رسیدن به تصمیمی قطعی دارد.
جایگاهسفیرفیلمدرحمایتازفیلمچشمدربرابر

چشمچگونهبودهاست؟
رضوی:واقعیتش این اس��ت که ما فیلم را به طور 
ش��خصی ساختیم و س��فیر فیلم پس از اکران در 
جش��نواره عمار، پخ��ش فیلم و حمای��ت از آن را 
به عهده گرفت و ش��رایط مناس��بی را برای فیلم 
پیش آورد. موضوعاتی که س��فیر فیلم به سراغش 
رفته اس��ت، براس��اس دغدغه جامعه و در راستای 
آسیب شناس��ی مس��ائل ب��وده اس��ت. از طرف��ی 
تاثیرگذاری موضوع برای دانشجویان و دیگر افراد 

جامعه هم مدنظر سفیر فیلم است.

گفتوگوباسیدمحمدعلیصدرینیا،کارگردانومیرمحمدحسینرضوی،تهیهکنندهمستند»چشمدربرابرچشم«

اسیدپاشی سیاسی به روشی دروغ پردازانه!
اخبار
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برخ�یرس�انههایداخل�یدرصدد
بزرگنماییحادثهایدرجهتبرآوردن
امیالسیاس�یخ�ودبودن�دوازاین
جری�انبهرهبرداریسیاس�یکردند.
تازمانیکهاینرس�انههابخواهنداز
شرایطسوءاس�تفادهکنند،بههمین

بیاخلاقیرسانههاخواهیمرسید


